
Перамагчы “карту 
Паляка”

Старшыня КС Пётр Мікла-
шэвіч у сваёй справаздачы 
паведаміў, што разам з кале-
гамі праверыў 444 законы, 
прынятыя Нацыянальным 
сходам. І — гэта проста цуд 
нейкі! — усе яны адпавядаюць 
Канстытуцыі. Таксама Мікла-
шэвіч нагадаў пра барацьбу 
з “картай паляка”, па выніках 
якой у заканадаўства ўнесены 
карэктывы. І рэзюмаваў: “Такіх 
шырокіх паўнамоцтваў не мае 
ніводны Канстытуцыйны Суд у 
Еўропе”.

Але замест ордэна старшы-
ня атрымаў “шпільку” на свой 
адрас. Лукашэнка скрытыка-
ваў КС, які мае “найшырэй-
шыя паўнамоцтвы”: “Кансты-
туцыйны Суд у нас усё-такі не 
адыгрывае тую ролю, якую 
павінен”.

Як паведамілі афіцыйныя 
крыніцы, падчас сустрэчы 
было агучана меркаванне 
пра магчымае вяртанне ў 
найбліжэйшы час да пытання 
стварэння інстытута ўпаўна-
важанага па правах чалавека. 
У гэтым месцы людзі з добрай 
памяццю зарагаталі, бо абя-
цанне стварыць пасаду ам-
будсмена Лукашэнка запісваў 

яшчэ ў сваю перадвыбарную 
праграму ўзору 2006 года. Ад-
нак шасці гадоў не хапіла, каб 
вырашыць гэтае пытанне.

“Пакуль да масавых 
страйкаў справа 

не дайшла, аднак 
адміністрацыя 

мусіць лічыцца з 
незадаволенымі. 

Прынамсі, на БатЭ ўжо 
паабяцалі павысіць 

заробак на 20%”.

На наступны дзень Лука-
шэнка наведаў установу, якая 
ці не больш за астатнія займа-
ецца ў нашай краіне правамі 
чалавека, — КДБ. Непасрэдна 
пра гутарку, што адбылася 
там, паведамлялася вельмі сці-
сла, аднак паралельна чэкісты 
прарэкламавалі праз інфар-
мацыйныя агенцтвы свае да-
сягненні. У прыватнасці, КДБ 
пахваліўся тым, што выкрыў у 
2011 годзе 23 замежныя шпіё-

ны, але ж гэта досыць звычай-
ны для спецслужбы занятак. 
А вось яшчэ адзін кірунак вы-
глядае даволі нестандартным 
для спецслужбы: «на вало- и 
градообразующих предприя-
тиях выявляются и совместно 
с госорганами и администра-
циями локализуются очаги 
нестабильности».

а колькасць ачагоў 
Павялічваецца

Праўда, нягледзячы на 
дзейнасць КДБ і “пераадолен-
не наступстваў складанага 
перыяду ў эканоміцы”, коль-
касць гэтых ачагоў апошнім 
часам павялічваецца. Цягам 
тыдня СМІ паведамлялі пра 
канфліктныя сітуацыі на пін-
скім прамыслова-гандлёвым 
аб’яднанні “Палессе”, бары-
саўскім заводзе БАТЭ і ба-
ранавіцкім прадпрыемстве 
“Атлант”. Пакуль да масавых 
страйкаў справа не дайшла, 
аднак адміністрацыя мусіць 
лічыцца з незадаволенымі. 
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У чацвер старшыня Міна-
блвыканкама Барыс Батура 
паабяцаў вынесці генераль-
ны план беларуска-кітайскага 
індустрыяльнага тэхнапарка 
ў Смалявіцкім раёне на гра-
мадскае абмеркаванне. Сваю 
заяву галоўны «вертыкаль-
шчык» Міншчыны агучыў на 
прыёме насельніцтва ў Сма-
лявіцкім райвыканкаме.

«Я буду настойваць, каб 
індустрыяльны парк быў 
у Смалявіцкім раёне, не 
парушаючы ні экалогію, ні 
законныя правы жыхароў і 
дачнікаў. Гарантую: ніякага 
зносу не будзе, і размяшчац-
ца тут будуць высокатэхна-
лагічныя прадпрыемствы», 
— заявіў Барыс Батура.

Раней «Свабода» паве-
дамляла пра шматлікія пра-
тэсты дачнікаў і вясковых 
жыхароў Смалявіцкага раё-
на супраць размяшчэння на 
80 гектарах, што прыляга-
юць да Нацыянальнага аэ-
рапорта «Мінск-2», розных 
вытворчасцей, у тым ліку 
машынабудавання, біямеды-
цыны, бытавой тэхнікі і элек-
тронікі.

Людзі баяцца, што страця-
ць свае ўжо прыватызаваныя 
зямельныя ўчасткі, дамы, 
сады ды іншую маёмасць. Ка-
лектыўныя звароты з прось-
бамі перагледзець пытанне 
пра размяшчэнне тэхнапар-
ка дачнікі са Смалявіцкага 
раёна накіравалі Аляксандру 
Лукашэнку, а таксама ў Пала-
ту прадстаўнікоў.

Радыё Свабода

 з’ява

 
ЗмяНіць 

краіНу
стар. 6 

Заканчэнне  на  стар. 3

бЕЛаРУСКая ГазЕТа

www.svabodaby.net

улады 
міншчыны 
сасТупаюЦь 

грамадсКаму 
праТэсТу?

чаму  ўзніКаюЦь  новыя  
“ачагі  несТабільнасЦі”
чарговы цяжкі 
працоўны тыдзень 
аляксандра лукашэнкі 
пачаўся з інспектавання 
канстытуцыйнага суда 
і камітэта дзяржаўнай 
бяспекі.

500  долараў  сярэдняга  заробку  нам  толькі  трызняцца

Каб аформіць падпіску “Тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 679 294 59  
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у нашым эканамічна нестабільным жыцці ўсё меней 
застаецца магчымасцяў для свята. тым больш пры-
емна, што суразмоўцы «тіц» не думаюць пра сён-
няшнія свае нейкія матэрыяльныя складанасці, каб 
павіншаваць сваіх каханых з днём святога валянціна.
андРэй Хадановіч, паэТ:

«дЗеНь святога валяНціНа —  
  Працяг майго дНя НараджЭННя»

— Дзень святога Валянціна ў нашай сям’і прысутнічае на-
столькі, наколькі 13-га ўдаецца перажыць мой дзень нараджэн-
ня. А потым усё, што застаецца няз’едзеным, нявыпітым, з ра-
дасцю з’ядаецца і выпіваецца. Калі хтосьці з гасцей не сыходзіць 
дамоў, то, безумоўна, прачынаючыся раніцай, мы адзначаем 
Дзень святога Валянціна. Гэта свята не большае, чым за савец-
кімі часамі было 8 Сакавіка. Мы не дастаткова глабалізаваліся, 
ці амерыканізаваліся. Любімым святам гэта не стала. Але калі 
людзі навокал віншуюць адно аднаго, то, канечне, радуемся і 
далучаемся да добрага настрою.

іРына ХаЛіп, жУРнаЛіСТКа:

«аНдрЭй Заўсёды ўгадвае мае жадаННі»
— Мімаходзь гэтае свята ў нашым жыцці прысутнічае: невя-

лічкімі падарункамі, «сэрцайкамі» мы ўсё ж такі абменьваемся ў 
гэты дзень. Прычым я штогод імкнуся дарыць Андрэю што-не-
будзь асаблівае. А ён кажа: «Не трэба. Не марнуй час. Навошта 
на мяне траціць грошы? Дастаткова будзе проста шакаладу». А 
сам у той жа час думае, каб зрабіць мне нейкі сюрпрыз. Заўсёды 
ён раней за мяне можа здагадацца, аб чым я мару. Заўсёды тое, 
што хачу, я атрымлівала ў падарунак.

зміцЕР вайцюшКЕвіч, мУзыКа:

«такія святы ратуюць Нашу ЭкаНоміку»
— У мой каляндар Дзень святога Валянціна ўвайшоў, як і 

для ўсіх іншых. Я куплю сваёй жонцы кветкі. Эканоміка Беларусі 
функцыянуе толькі дзякуючы святам — п’юць, гуляюць, дораць, 
купляюць, беларускае ў тым ліку. І на гэтым трымаецца наша 
эканоміка.

воЛьГа адамовіч, наСТаўніца:

«гЭта выдатНая магчымасць ЗраБіць ПрыемНае 
аБаім ЗакахаНым»

— Заўсёды можна знайсці нагоду, каб зрабіць прыемнае 
сваім блізкім і любімым. Але калі з’яўляецца яшчэ адна нагода 
для гэтай прыемнай справы, дык чаму б яе не выкарыстаць? Бо 
насамрэч такіх свят, акрамя 23 лютага і 8 Сакавіка, няма. І таму 
няважна, быў той святы Валянцін насамрэч ці не. Гэта выдатная 
магчымасць для закаханых зрабіць адно для аднаго нешта неза-
быўнае. А калі ж яшчэ? Хіба толькі ў юбілей вяселля.

анТаніна ХаТэнКа, КУЛьТУРоЛаГ:

«каБ дадаць яшчЭ мужчыНскую моц  
  ПраваслаўНых грамНіц!»

— У мяне дваістае стаўленне да гэтага свята — я сюды да-
даю яшчэ праваслаўныя Грамніцы. Хоць я не дагматычна пра-
васлаўная, але ўсё ж такі мае продкі стагоддзямі вызнавалі 
Грамніцы, якія стаяць зусім побач, 15 лютага. У мяне ўсё гэта 

змяшалася ў нейкі кангламерат. Я больш схільная да таго, каб 
вярнуліся хаця б нейкія элементы Грамніц, з вогненнай, муж-
чынскай сілай Перуна. Калі б гэтае свята гэтак жа ўшаноўва-
лася, то ў нас мо трохі больш сілы з’явілася б, ці мужчынскай 
энергіі ў прасторы. Але святога Валянціна не аспрэчваю, таму 
што вельмі высакародная легенда за гэтым стаіць. Яна мае 
сваю сілу. Як хутка гэтае свята прыйшло да нас і пачало ўка-
раняцца! Што гэта азначае? Што не была запоўнена ўнутраная 
чалавечая прастора. Людзі схапіліся за гэтае свята, бо яно нясе 
ў сабе нешта гуманнае, тонкае, светлае.

віКТаР шаЛКЕвіч, баРд:

«камерцыйНае свята Не для мяНе»
— Мне здаецца, што я занадта стары. Каб гэтае свята ўвайш-

ло ў маё жыццё, напрыклад, напрыканцы 80-х гадоў, то гэта 
была б іншая справа. У прынцыпе, для мяне 14 лютага нічога не 
азначае. Больш значным для мяне ёсць дзень 1 сакавіка, таму 
што гэта пачатак вясны. Але Дзень святога Валянціна — добрае 
камерцыйнае свята, вось толькі не для мяне. І ўсё ж віншую ўсіх, 
хто верыць у святога Валянціна! Магу нават працытаваць «санет 
Шэкспіра»:

У дзень Святога Валянціна
На сыходзе дня.
Ты, паганая скаціна,
Палюбі міня.

наТаЛЛя мацУК, ХаТняя ГаСпадыня:

«гЭта НаПаміН аБ тым,  
  што саПраўдНае кахаННе ісНуе»

— У кожнай пары закаханых ёсць свае пэўныя святы, трады-
цыі, нейкія свае мясціны. І таму гэты дзень для кагосьці можа 
з’яўляцца святам, а для кагосьці ён звычайны, нічым не адмет-
ны. І кожная пара сама вызначае, адзначаць яго ці не. Я пача-
ла адзначаць гэтае свята толькі пасля разводу: маю разлучніцу 
звалі Валянціна. А ўвогуле, кожны чалавек марыць пра сапраўд-
нае каханне, і гэтая дата — напамін пра тое, што яно існуе. І дзе-
ля яго варта дараваць, шукаць, чакаць. Жыць, адным словам.

адКазы на пыТаннЕ шУКаў зміцЕР зязюЛя

яК  вы  Цяпер  будзеЦе  віншаваЦь  
14  люТага  сваіХ КаХаныХ?

Дзень  Святога  Валянціна  трывала  ўвайшоў  у  наша  жыццё
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Прынамсі, на БАТЭ ўжо паабя-
цалі павысіць заробак на 20%.

І тут паўстае пытанне. 
Згодна з афіцыйнай версіяй, 
цяжкасці ў эканоміцы скон-
чыліся, і пачынаецца перыяд 
выпраўлення сітуацыі. Павод-
ле звестак Нацыянальнага ста-
тыстычнага камітэта, сярэдні 
заробак па краіне за снежань 
2011 года вырас адразу на 62 
долары. Чаму ж хваляванні ў 
працоўных калектывах робяц-
ца ўсё больш прыкметнымі?

хутка можам 
ЗайЗдросціць 
таджыкам

Падобна на тое, што нават 
палёгка, атрыманая дзякуючы 

зніжкам на расійскія газ і на-
фту, няздольная выратаваць 
лукашэнкаўскую эканамічную 
мадэль. Шматмільярдныя аш-
чаджэнні на танных энерга-
носьбітах, канечне, дазволілі 
ўладам трохі перавесці дух. 
Аднак не больш за тое.

Неэфектыўныя прадпры-
емствы і раней існавалі дзяку-
ючы дзяржаўным субсідыям. 
Цяпер урад кажа, што больш 
не будзе выдаткоўваць сродкі 
на падтрымку парткоў. Аднак 
усе гэтыя заводы-калгасы ніку-
ды не падзеліся і, аказаўшыся 

без грошай, ператвараюцца ў 
“ачагі нестабільнасці”.

А тым часам свой “прысуд” 
кіраўніку Беларусі вынес... ста-
тыстычны камітэт СНД (мусіць, 
там таксама атабарыліся шпіё-
ны). У выніку 17-гадовага кіра-
вання Лукашэнкі наша дзяр-
жава сярод былых савецкіх 
рэспублік апынулася ў шэрагу 
найбяднейшых. Нават армяне 
цяпер зарабляюць больш, чым 
беларусы. І калі становішча ў 
Беларусі не зменіцца, то неўза-
баве мы будзем зайздросціць 
таджыкам...

Сярэдні заробак у снежні 
2010-2011 гг.

Крыніца: дадзеныя стака-
мітэта СНД 

ваЛянцін Сыч

чаму  ўзніКаюЦь  новыя  
“ачагі  несТабільнасЦі”

Заканчэнне. 
Пачатак  на  стар. 1

майму суседу-будаўніку мікалаю 
надакучыў яго заробак у мільён 
рублёў у чэрыкаве, і ён паехаў у 
расію. а следам, як хутка даведаў-
ся, і па гэтай  дый іншым прычы-
нах заціхла і ўсё наша чэрыкаўскае 
будаўніцтва.

Не Прагадаў
Такім чынам, сусед угадаў, калі варта 

было мяняць дыслакацыю. І вось цяпер у 
месяц зарабляе Ў ЭКВІВАЛЕНЦЕ 1200 до-
лараў ЗША. 

А сын яго, школьнікам яшчэ, займаўся 
ў нашым чэрыкаўскім фотагуртку. Потым 
скончыў Магілёўскі ўніверсітэт імя Куля-
шова, адпрацаваў у чэрыкаўскай школе 
настаўнікам два гады з заробкам у 600 ты-
сяч рублёў ну, і канечне, кінуў тую школу, як 
толькі “адпрацаваў” дыплом. Да бацькі па-
куль што не даехаў, “прытуліўся” ў Магілёве 
на адной з будоўляў, якая яшчэ не спыніла-
ся. Набіраецца вопыту і, як толькі падцягне 
кваліфікацыю, паедзе ў тую ж Расію. 

Як бачым, у Чэрыкаве няма працоў-
нага месца з прыстойным заробкам для 
прадстаўнікоў ні маладога, ні старэйшага 
пакалення — ні рабочаму, ні інтэлігенту. 
Але можна сказаць, што да майго суседа 

лёс паставіўся яшчэ добраз-
ычліва, калі ўвогуле можна 
так назваць жыццё ў адрыве 
ад сям’і.

Будаваць трЭБа дома...
Вось і бацьку яшчэ аднаго 

майго выхаванца фотагуртка 
не абмінуў лёс “гастарбайта-
ра”. Заробкі на прадпрыемст-
ве, дзе ён працаваў кіроўцам 
грузавіка, знізіліся, а сям’ю 
карміць трэба ды і дзецям 
адукацыю неабходна забяспечваць. І 
падаўся чалавек у “дальние края”. І вось 
неяк бачу на занятках, што ў хлопчыка 
вочкі ззяюць. Аказалася вось што.

— Заўтра тата мой прыязджае!
— Ці надоўга? — пытаюся.
— Ды не, на месяц усяго. З Расіі, дзе 

працуе. Даўно дома не быў, але хоць ме-
сяц пабудзем разам…

— А што твой тата робіць у той Расіі?
— Кіроўцам на машыне працуе. Гру-

зы розныя дастаўляе з аднаго горада ў 
іншы…

— А я думаў, што дамы будуе там, як 
многія іншыя нашы чэрыкаўляне…

— Будаваць дамы трэба дома! — рап-
там па-даросламу закончыў нашу размо-
ву мой юны субяседнік.

Андрэй Юркоў, эканамічны агля-
дальнік:

— У гэтай тэме, трэба прызнаць, не-
калькі складнікаў. Першае. Па вялікім ра-
хунку, уладу задавальняе тое, што людзі 
не дураць ёй галаву, а самастойна шукаю-
ць і знаходзяць выйсце з нашага кепскага 
эканамічна-сацыяльнага становішча. 

Другое. Людзей ніякім чынам не вар-
та ганьбіць ці коса паглядаць на іх за тое, 
што яны едуць некуды па заробкі. Яны 

ўсё робяць правільна. Мяжа адкрыта, 
дык чаму б не скарыстацца гэтай магчы-
масцю? Тым больш што ёсць спрыянне 
з боку Расіі для нашых суайчыннікаў. 
Там не толькі заробкі вышэйшыя, але і 
права на жыхарства можна дамагчыся, і 
пенсію расійскую зарабіць, якая з нашай 
пенсіяй непараўнальная. Такім чынам, 
адкрытасць гэтая цяпер працуе цалкам 
на карысць суседзяў. Але гэта не іх віна, 
праўда?..

Трэцяе. Для таго, каб павярнуць усё 
ў іншы бок, патрэбны рэформы, пра якія 
сто разоў сказана, але на якія наша ўлада 
няздольная. Рэформы патрэбны тыя, што 
закрануць уласнасць, пачацца яны павін-
ны з прыватызацыі, а гэта першы крок да 
дэмакратыі, свабод і правоў чалавека. На 
гэта ўлада адважыцца не можа, як бачым, 
ужо шмат гадоў. А вось менавіта народ-
ная, шырокая прыватызацыя і людзей бы 
вярнула дадому, і рэформы паскорыла б, 
і эканоміку ў эфектыўны бок павярнула б. 

Тут закон — прасцей не бывае: рыба 
шукае дзе глыбей, а чалавек — дзе 
лепш…

Сямён панізоўцаў, віКТаР войТ

Згодна з данымі даследавання, у 
Беларусь паступае недзе 1,3 млрд до-
лараў ад эмігрантаў за мяжой — гэта 
каля 2% ВУП. Адзін з аўтараў гэтага 
даследавання, Аляксандр Лучанок, 
падкрэслівае: “Гэта істотная пад-
трымка нацыянальнай эканомікі”.

 да вЕдама

беларусаў-гасТарбайТараў усё  больш

Рускую мову беларусы ведаюць, але ўсё 
роўна  застаюцца  гастарбайтэрамі
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Рэйсы выхаднога дня — на літоўскую 
Вільню ці на польскую Кузніцу — са-
праўдныя “кантрабандавозкі”. Рэдка пе-
расячэш беларускую мяжу і не напаткаеш 
у цягніку ці аўтобусе цётачку з добрымі 
вачыма, якая шэптам папросіць: “Пакецік 
не правезяцё?”

Розніца паміж еўразвязаўскімі кош-
тамі на цыгарэты і беларускімі робіць 
іх нясушкай з залатымі яйкамі. За пачак 
Winston’а ў суседняй Вільні прыйдзецца 
аддаць 8 літаў (па курсе — каля 25 тысяч 
беларускіх). Аналагічны выраб у крамах 
сінявокай будзе ўтрая таннейшым — 7,5 
тысячы. Розніца складае 17,5 тысячы, 
альбо 2 долары. За адзін рэйс можна 
было б атрымаць неабмежаваны прыбы-
так, калі б не адна перашкода — мытны 
кантроль.

На тэрыторыю Эўразвяза бяспошлін-
на можна ўвозіць толькі 2 пачкі цыгарэт. 
Аплата пошлін робіць цыгарэтны бізнес 
бессэнсоўным. І гэта вымагае вынаходлі-
васці ад кантрабандыстаў. Спектр хітры-
каў шырокі: ад нечаканых хованак да 
хабару. Але самы дзейсны спосаб — пры-
кінуцца звычайным турыстам.

каНтраБаНда На аБцасах
Беларускія жанчыны не толькі спы-

няюць гойсаючых коней, але і трымаю-
ць у сваіх руках цыгарэтны бізнес. Вя-
дома, на побытавым узроўні. Ім лягчэй 
мімікрызаваць пад атачэнне — жаноц-
кае адзенне мае больш прасторы для 
варыяцый. І наогул, жанчыны на Бела-
русі адчайныя.

Рамуальда Пашлянкова часта на-
ведваецца ў Літву да сваякоў. Дзяўчына 
ездзіць аўтобусам Мінск — Каўнас. Дзяс-
яткі разоў яна была сведкай таго, як пра-
цуюць кантрабандысткі: яны сядаюць у 
Ашмянах групкай 4-5 чалавек і адразу па-
чынаюць рабіць хованкі. Дзяўчына пры-
гадала адну з такіх паездак:

“Жанчыны адрозніваліся танным 
адзеннем, прычоскамі — гэта про-

стыя людзі. З размоў 
я зразумела, што 
ўзровень іх дабра-
быту даволі нізкі, 
сярод іх была нават 
настаўніца. Ролі ў 
жанчын размеркаваны: 
адна (галоўная) кірава-
ла працэсам і сачыла, каб кіроўца нічо-
га не заўважыў”.

Жанчыны адразу прапаноўвалі паса-
жырам чорныя пакеты на захаванне. Што 
не ўдалося раздаць, павязвалі пад адзен-
нем накшталт паясоў шахіда.

як  роБіцца  цыгарЭтНы   
“Пояс шахіда”

У калготкі ўкладваюцца пачкі такім 
чынам, каб пакінуць свабодныя канцы 
для завязак. Каб пачкі не спаўзалі, іх фік-
суюць вузламі. Прыстасаванне ладуецца 
на жываце альбо на нагах з дапамогай 
свабодных канцоў. Каб на мяжы нічога не 
западозрылі, зверху мусіць быць свабод-
нае адзенне.

Пакуль кіроўца ходзіць на перакур 
ды адзначаецца на станцыі, жанчыны 
робяць хованкі. У месцы, дзе звычайна ў 
аўтобусах туалет, можна схаваць пакетаў 
5, у кожным з якіх ляжыць як мінімум 5 
цыгарэтных блокаў.

Аднойчы хітруні нават здолелі пра-
несці на мяжы вялізны пакунак з кантр-
абандай прама перад носам памежнікаў. 
Побач з дзвярыма пункта памежнага 
пропуску ёсць уваход у аддзяленне бан-
ка. Жанчыны пакінулі пакет каля касы і 
прайшлі пашпартны кантроль, пасля чаго 
спакойна забралі пакет і вярнуліся ў тран-
спарт.

Гэты рэйс для кантрабандыстак скон-
чыўся добра: мытнікі забралі толькі не-
калькі пакункаў, якія знайшлі на багаж-
ных палічках. Гэтым разам на мяжы не 
сталі разбірацца, чый тавар, і ўсе задаво-
леныя паехалі далей.

Няўдалы ЭксПерымеНт
“Дзе можна рэалізаваць партыю бела-

рускага тытуню?”, — запыталіся мы ў бе-
ларускіх студэнтаў, якія вучацца ў Вільні. 
На жаль, 5 эксперыментальных пачкаў 
чырвонага “Вайсроя” студэнтам не прый-
шліся даспадобы. І знаўцы накіравалі нас 
на аўтамабільны рынак Гарунай — у 43-м 
боксе трэба было запытацца Валянціна. 
Таксама нас папярэдзілі, што нельга зда-
ваць тавар менш чым па 4 літы.

“розніца паміж еўразвязаўскімі 
коштамі на цыгарэты і беларускімі 

робіць іх нясушкай з залатымі 
яйкамі”.

Валянцін браць моцныя папіросы 
адмовіўся, а яго сусед па мянушцы 
Спрайт быў рады дапамагчы. Толькі 
даваў зусім смешныя грошы — усяго 3 
літы за пачак. Доўга не згаджаліся, па-
куль Спрайт не патлумачыў: “Сіні Він-
стан па 4, а гэта ніколі не будзе па 4… 
І ўсё тут”.

Спрайт прапанаваў пакінуць тавар на 
лізінг і, як сапраўдны бізнесовец, пачаў 
разважаць пра перавагу попыту над пра-
панаваннем.

“У нас у краме ніхто і не бярэ, — сказаў 
ён. — Прайдзіцеся па горадзе і звярніце 
ўвагу на смецце: усе пачкі “Прэм’ер”, 
“Вайсрой” “Вінстан” альбо “Кэмэл”. Ўсе 
бандэролі толькі беларускія. Калі б я 
паліў за 8 літаў, як у нас каштуе, то даў-
но б ужо кінуў, яшчэ гадоў 5 назад. І піць 
таксама”.

Каму перашКаджаюЦь 
ТыТунёвыя 
КанТрабандысТы
 “Паленне забівае” — такія жудасныя папярэджанні выт-
ворцы змяшчаюць на кожным пачку цыгарэт. але варта 
гэтаму пачку перасячы мяжу з еўразвязам, як з забойцы 
ён ператвараецца ў шанц на лепшае жыццё. для тысяч 
беларусаў памежжа “кантрабанда” — не ганебнае слова, 
а банальны бізнес, хоць і рызыкоўны.

Цыгарэты для многіх сталі паратункам ад крызісу
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гісторыя На 200 долараў
З маёй каляжанкай, што жыве каля 

польскай мяжы, неяк здарылася амаль 
што драматычная гісторыя. На летніх 
вакацыях яны з сяброўкай вырашылі за-
рабіць. Напакавалі цыгарэтнымі блокамі 
ўсю машыну — здымалі панэлі, хавалі ў 
сядзенні. На мяжы паўсміхаліся: мэта па-
ездкі — шопінг.

“Пакуль даехалі да найбліжэйшага 
лесу, папсавалі процьму нерваў. Потым 
гадзіны дзве выцягвалі цыгарэты ды 
“збіралі” машыну назад, — расказвае з за-
хапленнем. — У бліжэйшым горадзе здалі 
оптам. Агулам зарабілі за мінусам дарогі 
400 долараў — па 200 на чалавека”.

У народзе ходзяць гісторыі пра экстрэ-
мальны кантрабандытызм вышэйшага га-
тунку: нібыта рыхтуецца адмысловы плыт 
з радыёмаячком ці з GPS-перадатчыкам. 
Яго спускаюць па рацэ, а самі перасяка-
юць мяжу звычайным парадкам. Далей 
сочаць па спадарожніку, дзе тое судна 
прышвартуецца. На хайтэк-кантрабандзе 
прыбыткі лічаць ужо тысячамі долараў.

цыгарЭтНы калькулятар
Самы высокі заробак, што прапаноўва-

юць працадаўцы ў Ашмянах, складае 1,5 
мільёна рублёў, альбо каля 180 долараў. 
Колькі трэба правезці кантрабанды, каб 
зарабіць такую суму?

Адзін кантрабандны рэйс па прыбыт-
ку можа быць раўназначны як мінімум 5 
працоўным дням юрысконсульта ці му-
ляра ў Ашмянах. Пра гэта сведчыць самы 
прымітыўны падлік.

На адным пачку, па мінімальных кош-
тах, можна атрымаць 5,2 тысячы рублёў; 
на блоку — 52 тысячы, на 10 блоках 
— 520 тысяч. Адымаем кошт квіткоў —  
48 х 2, атрымліваецца 328 тысяч, альбо  
40 долараў.

трЭБа ЗмяНшаць Падатковы 
цяжар

З пазіцыі вытворцы ў кантрабандзе 
беларускіх цыгарэт за мяжу няма нічога 
дрэннага, лічыць эканамічны эксперт 
Антон Болтачка.

— Прыгадайце момант, калі ўводзіўся 
ліміт па колькасці выездаў за мяжу на ўла-
сным транспарце, калі былі страйкі на памеж-
ным пераходзе Брузгі, — кажа ён. — Пасля 
ўвядзення абмежаванняў аб’ёмы продажаў 
Гродзенскай тытунёвай фабрыкі рэзка ўпалі.

З пазіцыі грамадзян сітуацыя таксама 
прывабная. Антон Болтачка ілюструе яе 
вядомым анекдотам, у якім Лукашэнка 
здзіўляецца: “Беларусы атрымліваюць 
200 долараў, жывуць на 500, дзе яны бя-
руць яшчэ 300?” Эканаміст заўважае, што, 
паводле некаторых ацэнак, 52,6% белару-
скай эканомікі можна лічыць ценявой.

Кантрабанда перашкаджае жыць толь-
кі дзяржаве, якая не атрымлівае напоўні-
цу падаткі і мытныя пошліны. Такім чы-
нам, паводле падлікаў эксперта, бюджэт 
краіны недалічвае прыкладна 25% ВУП.

Эканаміст раіць вельмі простае вый-
сце: змяншаць падаткавы цяжар і рэгуля-
ваць мытныя пошліны.

Таццяна бУбЛіКава

чаКаюЦь, Калі 
зноў паКлічуЦь  
у дэпуТаТы…
еўрарадыё даведалася, ці збіра-
юцца балаціравацца старажылы 
парламента.

“Трэба, каб людзі дамовіліся паміж са-
бой, потым паклікалі мяне і сказалі: “Як 
ты глядзіш на тое, калі мы цябе вылучым 
яшчэ раз?”. Тады я дам адказ, — гаворыць 
намеснік старшыні камісіі па правах чала-
века, нацыянальных адносінах і СМІ Ана-
толь Глаз. — А самому лезці... Бацькі мяне 
вучылі наперад не лезці. Хаця тут няма 
ніякіх сакрэтаў: да мяне з такімі запыта-
мі ўжо прыходзілі. Пакуль што маўчу”.

Дэпутаты падтрымліваюць ідэю 
кіраўніка краіны пра “пераемнасць” — 
каб “старыя” дэпутаты былі ў новым пар-
ламенце. Бо для таго, каб разабрацца ў 
заканадаўчай рабоце, народнаму абран-
ніку патрэбен... год, а то і паўтара!

“Я па сабе ведаю: калі прыходзяць но-
выя людзі, як я прыйшоў у новае склікан-
не, то для таго, каб ва ўсім разабрацца, 
добры год патрабуецца, а то і паўтара. 
Змарнаваны час атрымліваецца”, — га-
ворыць Мікалай Самасейка, старшыня 
парламенцкай камісіі па заканадаўстве.

Старшыня камісіі па ахове здароўя, 
фізічнай культуры, справах сям’і Алег 
Вялічка ўжо двойчы выбіраўся ў Палату 
прадстаўнікоў. Ён таксама чакае, калі вы-
баршчыкі паклічуць на гэтыя выбары: “Калі 
выбаршчыкі палічаць патрэбным, значыць, 
яны мне выкажуць сваё меркаванне. Але сам 
я пакуль што не вызначыўся — найперш я 
сам для сябе павінен вырашыць гэта”.

Дэпутат Валянціна Леаненка прыз-
нае, што сама такія пытанні не вырашае. 
Яна чакае прапановы, але не ад выбар-
шчыкаў, а ад партыі: “Я ўсё жыццё займа-
ла такую пазіцыю: калі Радзіма сказала: 
“Трэба!” — камсамол адказаў: “Слухаю-
ся!”. Я сябра кампартыі. І калі кампартыя 
палічыць патрэбным рэкамендаваць 
мяне і вылучаць, тады я буду прымаць 
рашэнне. Пакуль што размова пра гэта 
не ідзе. Ды і няма яшчэ рашэння аб тым, 
калі будуць выбары, таму гэтае пытанне 
яшчэ ў стадыі асэнсавання”.

Мікалай Самасейка будзе выраша-
ць такое пытанне ў коле сям’і: “Ведаеце, 
я для сябе гэта яшчэ не вырашыў. Сам 
буду прымаць рашэнне. Мо і сям’ю далучу 
да абмеркавання, але прымаць рашэнне 
буду сам”.

І ўсё ж Еўрарадыё знайшло народных 
выбраннікаў, якія больш не пойдуць у 
дэпутаты. Уладзімір Майсюк кажа, што 
двух дэпутацкіх тэрмінаў з яго хопіць: 
“Дзякуй, я ўжо нават і спрабаваць не буду. 
Ну, 62 гады і ўжо два разы пабыў — шчыра 
кажучы, ужо неяк і няёмка”.

зміцЕР ЛУКашУК

У 2011 годзе беларуская мытня пералічыла ў нацыянальны бюджэт больш 
за 5,5 млрд. долараў ЗША

Беларуская мытня ў поўным аб’ёме выканала ў 2011 годзе абавязацельст-
вы па збіранні мытных плацяжоў для Расіі і Казахстана. Пра гэта было сказана 
на нядаўняй на прэс-канферэнцыі ў Мінску намеснікам старшыні Дзяржаўнага 
мытнага камітэта Беларусі Сяргеем Барысюком.

У нацыянальны бюджэт ад плацяжоў, сабраных мытнымі органамі Бела-
русі, у 2011 годзе пералічана больш за 27,5 трлн рублёў, што па сярэднім 
курсе мінулага года складае звыш 5,5 млрд долараў ЗША. У разліку на ад-
наго мытніка паступленні ў дзяржаўную казну склалі больш чым 5,5 млрд 
рублёў.

У сувязі са змяненнем ставак пошлін у першай палове 2011 года ў Беларусь 
фізічныя асобы ўвезлі 254,5 тыс. легкавых транспартных сродкаў (за ўвесь 
2010 год іх было ўвезена 192 тысячы). «Мытная служба забяспечыла афар-
мленне ўсяго легкавога аўтатранспарту», — падкрэсліў Барысюк.

Паводле яго слоў, знешнегандлёвыя патокі апрацоўваюцца без змя-
нення колькасці работнікаў мытных службаў. Час, неабходны для выпу-
ску тавараў па мытных працэдурах, да канца 2011 года скараціўся з 55 
хвілін да 15. Гэта дасягнута за кошт прымянення інфармацыйных тэхна-
логій. Вырасла доля выкарыстання электронных мытных дакументаў: 
у экспарце яна дасягае 82%, у імпарце — каля 50%. Да канца 2012 года 
плануецца забяспечыць ажыццяўленне ўсіх мытных аперацый з выка-
рыстаннем электронных мытных дакументаў, падкрэсліў намеснік стар-
шыні ДМК.

 да вЕдама

Мытня не дае “дабро” кантрабанды-
стам, але…
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З першых вуснаў

Экс-кандыдат у прэзідэн-
ты бізнесмен дзмітрый ус 
верыць, што і  адзін бела-
рус пры вялікім жаданні 
здольны змяніць краіну. 
многія нават лічаць яго, 
мякка кажучы, трохі 
вар'ятам...

Пра гэта і не толькі наша гу-
тарка з Усам.

— Вы спрабуеце ўнесці 
змены ў дзеючы Выбарчы 
кодэкс. У сувязі з гэтай іні-
цыятывай некаторыя на-
зываюць вас наіўным чала-
векам. Вы на самай справе 
шчыра верыце, што атры-
маецца ўнесці хоць нейкія 
змены ў гэты кодэкс?

— Перада мной стаіць за-
дача аб'яднаць разумных люд-
зей, а тыя, хто нічога не хоча 
рабіць, а проста папракае... 
Гэта пустыя людзі, і на іх папро-
кі не крыўджуся. Я бачу, што 
беларусы раз'яднаны: няма ў 
іх агульных ідэй, і кожны цяг-
не коўдру на сябе, пачынаючы 
ад палітыкаў і заканчваючы 
бізнесменамі. Уся праблема 
ў тым, што ў нас няма нацыі. 
Ёсць, як кажа Лукашэнка, на-
сельніцтва. А я хачу бачыць 
тут менавіта нацыю, таму і 
спрабую нешта змяніць.

— Ведаю, што вы звяр-
нуліся ў Мінгарвыканкам з 
просьбай прадаставіць па-
мяшканне для правядзення 
з'езда ініцыятыўнай групы 
па ўнясенні змяненняў у 
заканадаўства. Адказ ужо 
ёсць?

— Пакуль што няма, але ча-
каю яго ў самы бліжэйшы час.

— Вы казалі, што калі не 
дадуць памяшканне, то га-
товы правесці з'езд нават 
на плошчы Бангалор.

— Скажу так: канкрэтныя 

планы мы будзем абмяркоў-
ваць па меры паступлення ін-
фармацыі з Мінгарвыканкама.

— Скажыце, усе апазі-
цыйныя палітыкі вас пад-
трымліваюць або хтосьці 
адмовіўся ад супрацоўніцт-
ва ў гэтым плане?

— Падтрымліваюць, ніхто 
не адмовіўся.

— А вы не спрабавалі су-
стрэцца, напрыклад, з той 
жа Ярмошынай ці Лазавіком 
і не тое, каб паспрабаваць 
перацягнуць іх на свой бок, 
а хаця б растлумачыць, што 
робіце патрэбную справу?

— На мой погляд, старшы-
ня Цэнтрвыбаркама Лідзія 
Ярмошына — гэта вясельны 
генерал. Яна самастойна нічо-
га не вырашае, проста агучвае 
тое, што выгадна і неабходна 
Лукашэнку. І чакаць ад яе ней-
кага разумення ці свабоды 
дзеянняў наіўна.

— Выказвалася мерка-
ванне, што не варта ўдзель-
нічаць у парламенцкіх вы-
барах да таго часу, пакуль 
Цэнтрвыбаркам узначаль-
вае Лідзія Ярмошына...

— Ад яе ўсё роўна нічога 
не залежыць. Нават калі на 
яе месца прыйдуць Лазавік, 
Пятроў, Іваноў ці Сідараў. Усё 
роўна лепш лічыць бюлетэні 
не стануць і колькасць фаль-
сіфікацый не зменшыцца. Трэ-
ба мяняць сістэму прылады 
дзяржавы.

— Лукашэнка нядаўна 
таксама абмовіўся, што 
быццам бы гатоў звярнуць 

сур'ёзную ўвагу на палітыч-
ныя рэформы...

— Мне здаецца, гэта про-
ста словы, папулізм. За 18 га-
доў ён шмат чаго заяўляў. Але 
казаць — гэта адно, а рабіць 
— зусім іншае. Я не веру, што 
ён адважыцца на канкрэтныя 
палітычныя рэформы.

— Як вы самі лічыце: трэ-
ба ісці на гэтыя парламенц-
кія выбары ці не?

— Скажу так: будучы канды-
датам у прэзідэнты, я нават не 
пайшоў на выбарчы ўчастак, 
хоць мяне там чакала прэса, у 
тым ліку і небеларуская. Жур-
налісты тэлефанавалі, пыталі-
ся, прыйду я ці не, а я не бачыў 
сэнсу ў галасаванні...

— Вы сябравалі з Мікала-
ем Статкевічам. Перапісвае-
цеся з ім цяпер?

— Я рэгулярна пасылаю 
яму тэлеграмы са словамі 
падтрымкі, каб ён мацаваўся 
і не думаў пісаць прашэнне 
аб памілаванні. А так, каб пе-
рапісвацца, то такога няма. Ён 
жонцы лісты піша.

— Як думаеце, Статкевіч 
адважыцца пісаць прашэн-
не аб памілаванні?

— Наколькі я ведаю, Міка-
лай гатоў пайсці да канца, але 
пісаць просьбы, мне здаецца, 
ён не стане. Лепш ахвяруе са-
бой.

— Вы, дарэчы, досыць 
крытычна выказаліся аб 
тым, што Андрэй Саннікаў 
напісаў прашэнне на імя Лу-
кашэнкі...

— Чаму крытычна? Я проста 

думаў, што ён значна мацней-
шы па натуры, чым было. Я ў 
свой час амаль месяц сядзеў 
разам з Дзмітрыем Дашкевічам 
у камеры. І ён мне ўвесь час 
казаў пра тое, каб я нават і не 
думаў пісаць ніякіх папер аб па-
мілаванні, каб трымаўся. А сён-
ня ён раптам апраўдвае Сан-
нікава... Я нават падумаў, што 
гэта не яго словы. Мне здаецца, 
ён не мог так хутка памяняцца...

На мой погляд, чалавек, які 
хоча кіраваць краінай, паві-
нен быць гатоў ахвяраваць 
сабой дзеля яе, дзеля людзей. 
А хто не можа, той не павінен 
увязвацца ва ўсё гэта і прэтэн-
даваць на першыя ролі.

— Вы ведаеце, як жонка 
Саннікава Ірына Халіп пра-
каментавала вашы выказ-
ванні?

— Іра Халіп — усяго толь-
кі жонка экс-кандыдата ў 
прэзідэнты Саннікава. Яна не 
палітык. Як жанчына яна, на-
туральна, мае права на любыя 
эмоцыі, а вось калі яна пойдзе 
кандыдатам у прэзідэнты ці 
хаця б кандыдатам у дэпута-
ты, тады яе заяву можна будзе 
разглядаць больш сур'ёзна.

Разумееце, мы ўсе плылі 
ў адной лодцы, усе былі ў ад-
нолькавых умовах, і ўсім было 
аднолькава цяжка. Але... Кож-
ны выбірае свой шлях.

— Зміцер, а вы не шка-
дуеце, што ў свой час увя-
заліся ў палітыку? Столькі 
непрыемнасцей яна вам 
прынесла...

— Жыць увесь час у стра-
ху — гэта нашмат страшней 
за любыя непрыемнасці. А 
беларускія людзі жывуць у 
страху. Я хачу змяніць сістэму, 
разняволіць людзей, зрабіць 
так, каб яны паверылі ў сябе. 
Паверылі ў тое, што могуць 
на штосьці паўплываць, нешта 
змяніць. А жыць у страху, як 
жывёлы, асабіста я не хачу...

— Жонка не ўгаворвае 
кінуць палітыку? Ведаю, 
што ў некаторых сем'ях 
ледзь ці не да разводу на гэ-
тай глебе даходзіць...

— Жонка, вядома, не надта 
радуецца, але да разводу ў нас 
не даходзіць, і перад жорсткім 
выбарам — «Або я, або паліты-
ка!" — яна мяне не ставіць. Ду-
маю, у нашай сям'і гэтага і не 
будзе.

маРына міТ

дзміТрый  ус  не  Хоча

Дзмітрый Ус быў канды-
датам у прэзідэнты на прэзі-
дэнцкіх выбарах у снежні 
2010 г. Затрыманы ў Мінску 
ў ноч з 19 на 20 снежня па-
сля масавай акцыі пратэсту. 
Ус быў асуджаны на пяць з 
паловай гадоў зняволення. 
Тэрмін адбываў у шклоўскай 
калоніі, яму там далі 2-ю 
групу інваліднасці. Экс-
кандыдат у прэзідэнты быў 
вызвалены вечарам у 19:00 
1 кастрычніка ўказам аб па-
мілаванні

 да вЕдама

жыЦь  у  сТраХу

Дзмітрый   Ус   перакананы,  што  альтэрнатыва  хутка  з’явіцца!
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самы дарагі падарунак за 
ўсіх беларусак атрымала 
на дзень святога ва-
лянціна спявачка алёна 
ланская. 

26-гадовая артыстка стала 
пераможцай конкурсу “Еўра-
фэст” — нацыянальнага адбо-
рачнага тура на “Еўрабачан-
не-2012”, што пройдзе сёлета 
ў Баку. Відавочна, Алёну не 
засмучаюць нават чуткі, што 
яе перамога была “набыта” 
загадзя з дапамогай высокіх 
сувязей і адміністрацыйнага 
рэсурсу. “Тут і цяпер” прапа-
ноўвае дэталёва вывучыць, як 
і хто выбіраў сёлета белару-
скага ўдзельніка “Еўрабачан-
ня”.

На хвіліНачку
Першы званочак наса-

мрэч празвінеў не сёлета, а 
як мінімум летась — падчас 
юбілейнага “Славянскага 
базару ў Віцебску”, дзе гран-
пры конкурсу маладых вы-
канаўцаў небясспрэчна быў 
аддадзены менавіта Ланской. 
У снежні 2011 года артыстка 
раптоўна была ўшанавана 
зноў, атрымаўшы званне за-
служанай артысткі Рэспублікі 
Беларусь і стаўшы самай ма-
ладой з беларускіх артыстаў, 
хто носіць такі тытул. І нічога, 
што гэтая ўзнагарода такса-
ма выклікала мноства пы-
танняў, бо згодна з Законам 
“Аб дзяржаўных узнагародах 
РБ” званне заслужанага ар-
тыста “прысвойваецца вы-
сокапрафесійным артыстам, 
рэжысёрам, балетмайстрам, 
дырыжорам, хармейстарам, 
музычным выканаўцам, якія 
працуюць у сферы мастацтва 
10 і больш гадоў; артыстам ба-
лета з улікам спецыфікі іх жан-

ру, якія працуюць 5 і больш 
гадоў; тым, хто стварыў высо-
камастацкія вобразы, спекта-
клі, кінафільмы, тэлеспекта-
клі, тэлефільмы, канцэртныя, 
эстрадныя, цыркавыя прагра-
мы, музычныя, тэлевізійныя 
і радыётворы, што атрымалі 
грамадскае прызнанне”. 

адміНістрацыйНы 
рЭсурс

Так, на мінулым тыдні ін-
тэрнэт абляцеў сканаваны 
ліст упраўлення культуры 
Віцебскага аблвыканкама 
(спасылка тут: http://kp.by/
daily/25833.5/2808004/). У ім 
кіраўнікам гарадскіх і раён-
ных аддзелаў культуры, 
дырэктарам ССНУ было да-
ручана распаўсюдзіць агіткі 
па ўсіх установах культуры 
і адукацыі, а таксама “разам 
са сваякамі і сябрамі падтры-
маць Алёну Ланскую ў ходзе 
інтэрактыўнага галасаван-
ня” ў фінале “Еўрафэсту”. На 
цалкам лагічныя абурэнні і 
роспыты журналістаў аргані-
затары конкурсу ківалі на 
правілы, паводле якіх (пункт 
25 арт.6 http://www.tvr.by/rus/
eurovision2012.asp?pr=poloj) 
вобласці сёлета маглі выбра-
ць і падтрымліваць, у тым ліку 
фінансава, сваіх фаварытаў 
сярод фіналістаў “Еўрафэсту”.

Аднак чамусьці чатырох 
іншых фіналістаў — салістку 
Маладзёжнага тэатра эстра-
ды Вікторыю Алешка, леташ-

няга ўдзельніка конкурсу 
“Новая хваля” спевака Юзары 
і ветэранаў нацыянальнага 
адбору Гюнеш Абасаву і гурт 
“Litesound” — абласныя вы-
канкамы пад сваё крыло не 
ўзялі. (Хоць няма пытанняў, 
каго без усякай указкі зверху 
падтрымлівалі, прыкладам, 
жыхары Баранавічаў — ад-
туль родам Гюнеш Абасава). 
Алёну ж празмерна актыўна 
піярылі чыноўнікі адразу ў 
некалькіх рэгіёнах — на Віцеб-
шчыне, у родным Магілёве, а 
таксама ў Бабруйску, Асіпові-
чах, Шклове. Ды яшчэ на ўсіх 
заводах холдынгу “Амкадор”, 
старшыня савета дырэктараў 
якога, намеснік гендырэктара 
ЗАТ “Праммедінвест”, член 
Савета Рэспублікі Аляксандр 
Шакуцін, з’яўляецца па сумяш-
чальніцтве заснавальнікам 
прадзюсарскага цэнтра “Спа-
маш”, дзе ўжо сем гадоў пра-
цуе Алёна Ланская.

Асабліва вызначыўся ў 
службовай стараннасці Асі-
повіцкі аддзел адукацыі, у лі-
стоўцы якога спявачка назва-
на “дзяўчынай-сіратой, якая 
сваім талентам дайшла да 
фіналу конкурсу”. Мясцовыя 
ідэолагі ці то зблыталі Алёну 
Ланскую (па пашпарце Алёну 
Міхайлаўну Ліпохіну) з іншым 
салістам “Спамаша”, ці то ска-
рысталі выраз дзеля большага 
эфекту — невядома, але гэтая 
агітка яшчэ больш падліла ма-
сла ў агонь скандалу з прад-

вызначанай перамогай на 
“Еўрафэсце”. Не дзіўна, што 14 
лютага, калі былі абвешчаны 
“сумленныя вынікі” галасаван-
ня гледачоў і журы, двое з пяці 
фіналістаў адмовіліся выход-
зіць на сцэну сталічнага Па-
лаца спорту за суцяшальнымі 
прызамі і пазіраваць на фоне 
прэзідэнцкага букета “ўсім уд-
зельнікам”...

«еўрафарс-2012»:  
усё Куплена да нас?

Па выніках галасаван-
ня журы і гледачоў (50/50) 
месцы ў “Еўрафэсце” раз-
меркаваліся наступным 
чынам:

1. Алёна Ланская – «All 
my life» – 12 балаў;

2. Група Litesound – «We 
are the heroes» – 10 балаў;

3. Gunesh – «Tell me why» 
– 8 балаў;

4. Вікторыя Алешка – 
«Dream» – 7 балаў;

5. Uzari – «The winner» – 
6 балаў.

 афіцыйна

Беларусь удзельнічае ў 
“Еўрабачанні” з 2004 года. 
Найлепшым вынікам для 
нас стала 6 месца ў фінале 
Дзмітрыя Калдуна ў 2007 
годзе, найгоршым — 23 
месца ў паўфінале 2006 
года Паліны Смолавай.

Паводле жараб’ёўкі, 
прадстаўніца Беларусі 
Алёна Ланская выступіць 
на “Еўрабачанні-2012” у 
Баку ў першым паўфінале 
24 мая.

Алёна Ланская (па па-
шпарце Ляпохіна) нарадзіла-
ся 7 верасня 1985 года ў Ма-
гілёве. Закончыла Магілёўскі 
эканамічны прафесійна-тэх-
нічны каледж і Беларуска-Рас-
ійскі ўніверсітэт. З’яўляецца 
лаўрэатам музычных кон-
курсаў “Сарандэў-2008” (Бал-
гарыя), “Кубак Еўропы-2009” 
(Расія), пераможцай “Atlantic 
Breeze-2010”. Апошнім часам 
лёс таксама балуе Ланскую: 
спачатку грын-пры “Славян-
скага базару ў Віцебску-2011”, 
пасля — званне заслужанай 
артысткі Беларусі.

між Тым
У «сіроткі, якая дасягнула 

фіналу ўласным талентам», 
паводле версіі Асіповіцкага 
райана, сапраўды няма маці 
- яна памерла неўзабаве па-
сля пераезду дачкі ў Мінск, 
- а вось тата Алены Ланской-
Ляпохінай, поўны сіл і здаро-
вы, гэтак жа як  старэйшая 
сястра і пляменніца спявач-
кі, жыве ў Магілёве.

 да вЕдама

На Пятра Ялфімава хутчэй за ўсё “грашылі”, што ён сабе  
гарантаваў  удзел  у  Еўрабачанні-2009.  А  вось  Ланская…

Заканчэнне  на  стар. 8
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Сёння практычна ўсе артысты 
і іх дырэктары ад каментараў 
наконт вынікаў “Еўрафэсту” ад-
маўляюцца. Акрамя, зразумела, 
пераможцы. Не жадаюць дзя-
ліцца развагамі і члены журы 
конкурсу — нават на ўмовах ананімнасці. 
Зрэшты, якая тут ананімнасць: журы скла-
далася з артыстаў Іны Афанасьевай, Аляк-
сея Хлястова, Анатоля Ярмоленкі, Мікалая 
Скорыкава, прадстаўнікоў БТ Аляксандра 
Ціхановіча і Дзмітрыя Баранава, харэогра-
фа Аляксандра Мяжэннага, кампазітараў 
Яўгена Алейніка, Юрыя Вашчука і Леаніда 
Шырына (апошнія два — аўтары конкур-
снай песні Ланской “All my life”), таму да-
сведчаныя адразу зразумеюць, хто з на-
званых мог бы “зліць інфу”.

І ўсё ж пэўныя высновы зрабіць мож-
на, калі прыслухацца да меркаванняў 
людзей, што мелі дачыненне да сёлетня-
га конкурсу. Прыкладам, рэжысёр тран-
сляцыі “Еўрафэсту” Глеб Шапо абмовіў-
ся аб тым, што бачыў на сваім маніторы: 
першае месца па галасаванні гледачоў 
упэўнена заняў гурт “Litesound”, у два 
разы (!) апярэдзіўшы Ланскую.

Адзін з замежных назіральнікаў, аўтар 
і стваральнік найбольш аўтарытэтнага 
рускамоўнага сайта аб “Еўрабачанні” 
esckaz.com Андрэй Міхееў, наадварот, 
не выключае, што галасаванне адбыло-
ся “адносна сумленна”: “Упэўнены, што 
Ланская выйграла па галасаванні журы. 
А “Лайтсаўнд”, каб не стваралі канкурэн-
цыю, паставілі на 3 ці 4 месца. Прыплюса-
ваўшы галасаванне гледачоў, дзе, скажам, 

“Лайтсаўнд” першыя, а Ланская — другая, 
атрымліваем пераможцу — Ланскую. 
Пра тое, што паедзе на “Еўрабачанне” 
менавіта яна, ведалі ўсе, прычым даўно, 
таму на канцэрт выходзілі, не здагадваю-
чыся, а ўжо ведаючы пра вынікі. Чаму не 
байкатавалі конкурс увогуле? Бо акрамя 
перамогі ёсць і іншыя мэты ўдзелу ў “Еў-
рафэсце”, а мінусаў у такім байкоце знач-
на больш, чым плюсоў”.

Рэдактар музычнага вяшчання ра-
дыё “Мір” Юрый Цароў цалкам згодны 
з несправядлівасцю адміністрацыйнага 
рэсурсу пераможцы, але перакананы, 
што сёлета ўвогуле не было розніцы, 
каго адпраўляць на “Еўрабачанне”: “Му-
зыка — гэта прадукт МОДЫ. Калі яна 
модная, яе будуць гатовы набыць за 
грошы, незалежна ад таго, у магазіне ці 
ў інтэрнэце. Праверыць песню на адпа-
веднасць еўрапейскім тэндэнцыям про-
ста: дасылаеш на радыёстанцыі і бачыш 
— узялі ці не. Калі пачалі круціць — усё, 
трапілі ў плыню, калі не — значыць, у 
кансерваторыі штосьці не тое. 

суБ’ектыўНа
Сёлетняе “шоу” з пачатку і да канца 

выклікала дэжа вю, як і ў гады росквіту 
Пятра Ялфімава, Анжалікі Агурбаш і Рус-
лана Аляхно: усё загадзя вядома, але ўсе 

чамусьці ўпарта робяць выгляд, 
што ім цікава. Сама ж арганізацыя 
— з бясконцым пераносам фіналь-
нага канцэрта, незразумелым па-
пярэднім адборам і непразрыстай 
схемай галасавання — падобная 
на тое, як роўна 50 год назад у 
Германіі адкрываўся першы ў све-
це секс-шоп. Зроблена гэта было 
наўмысна напярэдадні Каляд, каб 
бюргеры не звярнулі ўвагу, а там 
і змірыліся з крамольным магазі-

нам. Так і з “Еўрафэстам”: у Дзень усіх 
закаханых, напрыканцы рабочага дня, 
зусім не ў прайм-тайм у многіх белару-
саў дакладна знайшліся больш важныя 
справы, чым дзве гадзіны глядзець пра-
плачаны цырк.

Тым больш што вялізнае пафаснае 
мерапрыемства з гучнай назвай “Нацы-
янальны адбор на “Еўрабачанне” сёлета 
як ніколі аказаўся гульнёй у падкіднога 
дурня. Прычым на гэты раз, здаецца, 
дурнямі сталі ўсе мы — гледачы, арты-
сты, запрошаныя і мясцовыя журналі-
сты, а пераможцам — чалавек, які асабі-
ста на мерапрыемства не з’явіўся.

віКТоРыя пРаКаповіч

«еўрафарс-2012»:  
  усё  Куплена  да  нас?

З галасаваННем На “еўрафЭсце” 
усё ж раЗБяруцца?

Як стала вядома TUT.BY з крыніц 
у “Белтэлерадыёкампаніі”, у сувязі 
з неадназначным рэагаваннем на 
вынікі фіналу Нацыянальнага тэ-
левізійнага праекта “Еўрафэст”, які 
адбыўся 14 лютага, прэзідэнт Бела-
русі стварыў спецыяльную камісію, 
якой даручана разабрацца ў тым, 
наколькі аб’ектыўна быў вызначаны 
пераможца гэтага конкурсу.

 даРэчы

Заканчэнне. 
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